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  (Translated from Russian) 

Comments by the Republic of Kazakhstan in response to the request for information  

of the Working Group on Arbitrary Detention, the Special Rapporteur on the 

promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression, the 

Special Rapporteur on the rights to freedom of peaceful assembly and of association 

and the Special Rapporteur on the situation of human rights defenders concerning Mr. 

Daniyar Khassenov 

 The request by the independent experts refers to information concerning the travel 

ban on the human rights defender Mr. Khassenov prohibiting him from leaving Kazakhstan 

and his detention during a protest rally. 

 In addition, the request provides information on the initiation of criminal 

proceedings against Mr. Khassenov, during which the bank accounts of Mr. Khassenov, his 

father and sister were frozen. 

1. Upon a review of the facts, it was established that no criminal case against Mr. 

Khassenov of any kind was brought before the national courts. 

 The investigating court received three petitions from the investigator of the Almaty 

City Internal Affairs Department for the following: 

• Authorization of a search of Mr. Khassenov’s person 

• Authorization of a search of his place of residence (19 Toraigyrov St. Apt. 339, 

Almaty) 

• Authorization of a search of a vehicle, a Toyota RAV4 (registration No. 836 

ANB02) 

 On 6 May 2019, these petitions were heard by the Specialized Inter-District 

Investigating Court of Almaty, which took a decision to approve them. 

 As it is seen from the petition of the investigator on 4 May 2019, criminal case No. 

197500031000541 was registered in the single pretrial investigation register of the Almaty 

City Police Department involving the organization and participation of Daniyar Khassenov 

in the activities of a voluntary association after a court decision banning the activities of 

and dissolving the association in connection with extremist acts carried out by it (Criminal 

Code, art. 405 (2)). 

 Daniyar Khassenov was a witness and was interrogated in the criminal case. By 

virtue of the provisions of the criminal procedure law of Kazakhstan, at the initial stage of 

the investigation, a decision was made to prohibit Mr. Khassenov from travelling outside 

Kazakhstan, and the available funds and cash flows in his accounts with second-tier banks 

were checked. 

 However, all temporary restrictions were subsequently lifted. 

2. From 24 January 2013 to 20 September 2018, Mr. Khassenov appeared on the 

register for military service at the Department of Defence of Auezov district of Almaty. 

 In the period from 16 September 2014 to 1 June 2018, in accordance with article 35 

(3), subparagraph 2, of the Military Service and Military Personnel Status Act, on the basis 

of a certificate from his place of study – Kazakh National University – he was granted a 

postponement of his conscription to pursue his education (for citizens receiving technical 

and vocational, post-secondary or higher education in the form of studies in relevant 

educational establishments, full-time education in religious educational establishments and 

higher educational institutions abroad until the studies at the tertiary educational 

establishment are completed and upon submission of certificates of study). 
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 On 20 September 2018, Mr. Khassenov was registered with the Department of 

Defence of the Bostandyk district of Almaty because of a change of address of registered 

residence. 

 In accordance with Order No. 96 of 11 March 2013 on the establishment of 

procedural guidelines for the assessment and recruitment of persons subject to conscription 

for a term of military service, every year, from 10 January to 28 March, the local military 

authorities carry out conscript assessments. 

 On 17 March 2019, the Bostandyk military authorities issued Mr. Khassenov a 

summons to update the available data at the draft board (place of residence, family size, 

etc.). 

 In addition, Daniyar Khassenov’s previously granted postponement of conscription 

by the Auezov District Department of Defence until June 2018 was due to expire. 

 A summons was thus issued in that connection on 16 May 2019. 

 After providing a certificate of study, his conscription was postponed a number of 

times up until July 2019 (the studies end date). 

 There were no violations by the local military authorities of the Military Service and 

Military Personnel Status Act or the rules governing the organization and conduct of call-

ups of citizens of the Republic of Kazakhstan for military service, approved by Government 

Order No. 620 of 15 May 2012. 

3. In the light of the foregoing, we believe that Mr. Khassenov’s allegations that he 

was being prosecuted by the authorities because of his civil position to be unfounded. 

 That there are no restrictions to prevent him from travelling freely is attested by his 

departure from Kazakhstan on 18 August this year. 

    





Комментарий Республики Казахстан по запросу 

Рабочей группы по произвольным задержаниям; Специального 

докладчика по поощрению и защите прав на свободу мнения и 

выражения; Специального докладчика по праву на свободу мирных 

собраний и ассоциации и Специального докладчика по ситуации с 

правозащитниками в отношении г-на Данияра Хасенова  

 

В запросе независимых экспертов имеется ссылка на информацию, 

касающиеся запрета на передвижение правозащитника г-на Хасенова за 

пределы Казахстана и его задержания во время митинга. 

Кроме того, в запросе приведены сведения о возбуждении в отношении 

г-на Хасенова уголовного дела, в ходе которого заморожены банковские 

счета Хасенова, его отца и сестры.  

 

1. В ходе проверки установлено, что какое-либо уголовное дело в 

отношении г-на Хасенова в суды республики не поступало.  

В следственный суд поступили 3 ходатайства следователя ОВД 

г.Алматы: 

- О санкционировании личного обыска Данияра Хасенова; 

- О санкционировании обыска по его месту жительства (г.Алматы, 

ул.Торайгырова, д.19, кв.339); 

 - О санкционировании обыска  автомашины марки «Тайота Раф-4»               

(с государственным знаком 836 ANB02). 

6 мая 2019 года данные ходатайства были предметом рассмотрения 

Специализированного межрайонного следственного суда г.Алматы, по 

итогам которого было принято решение об их санкционировании.  

Как усматривается из ходатайства следователя 4 мая 2019 года в ЕРДР 

ДП г.Алматы зарегистрировано уголовное дело за №197500031000541по 

факту организации и участии Данияра Хасенова в деятельности 

общественного объединения после решения суда о запрете его деятельности 

и ликвидации в связи с осуществлением им экстремизма  (ст.405 ч.2 УК).   

Данияр Хасенов выступал свидетелем, допрашивался в рамках 

уголовного дела. В силу предусмотренных уголовно-процессуальным 

законодательством Республики Казахстан, на первоначальном этапе 

расследования вынесено постановление о закрытии г-ну Хасенову выезда за 

пределы Казахстана, проверено наличие и движение денежных средств на его 

счетах в бакнках второго уровня.  

Однако в последующем все временно наложенные ограничения 

были сняты.   

 

2. Г-н Хасенов с 24 января 2013 года по 20 сентября 2018 года состоял 

на воинском учете в Управлении по делам обороны Ауэзовского района 

г.Алматы.  

В период с 16 сентября 2014 года по 1 июня 2018 года в соответствии 

со статьей 35 части 3 пункта 2 Закона «О воинской службе и статусе 
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военнослужащих», на основании справки с места обучения – Казахского 

национального университета, ему была предоставлена отсрочка для 

продолжения образования (гражданам, получающим техническое и 

профессиональное, послесреднее или высшее образование по очной форме 

обучения в соответствующих организациях образования, очное образование 

в духовных (религиозных) организациях образования, а также в высших 

учебных заведениях других государств, до окончания одного высшего 

учебного заведения при предоставлении подтверждающих документов об 

обучении).  

20 сентября 2018 года Данияр Хасенов встал на воинский учет в 

Управление по делам обороны Бостандыкского района г.Алматы (далее – 

Бостандыкский УДО) в связи с изменением адреса прописки.  

В соответствии с пунктом 2 приказа Министра обороны Республики 

Казахстан №96 от 11 марта 2013 года «Об утверждении организационно-

методических указаний по изучению и отбору призывников, подлежащих 

призыву на срочную воинскую службу» ежегодно с 10 января по 28 марта 

местными органами военного управления проводится изучение призывников.  

Для уточнения имеющихся данных в военкомате (место проживания, 

состав семьи и.т.д.) 17 марта 2019 года Бостандыкским УДО Данияру 

Хасенову направлена повестка.  

Кроме того, у Данияра Хасенова истекал срок ранее предоставленной 

отсрочки УДО Ауэзовского района до июня 2018 года. 

В связи с чем, 16 мая 2019 направлена повестка.  

После предоставления справки с места учебы ему повторно 

предоставлена отсрочка до июля 2019 года (срок окончания обучения).  

В действиях местных органов военного управления нарушений Закона 

«О воинской службе и статусе военнослужащих», а также Правил 

организации и проведения призыва граждан Республики Казахстан на 

воинскую службу, утвержденных Постановлением Правительства 

Республики Казахстан от 15 мая 2012 года № 620, не установлено.  

 

3. На основании изложенного, считаем безосновательным заявления               

г-на Хасенова о якобы преследованиях его властями за гражданскую 

позицию. 

Подтверждением отсутствия каких-либо ограничений является его 

беспрепятственный выезд за пределы Казахстана 18 августа т.г.   

 

 

 

 

 

   


